
به گزارش »وطن امروز«، تب خرید، فروش و اس��تخراج رمز 
ارزها در ماه های اخیر با رکودشکنی پی در پی قیمت بیت کوین 
و گذشتن آن از 60 هزار دلار بالا رفته و اخبار غیررسمی حاکی 
از آن اس��ت میزان تراکنش کاربران ایران��ی در این بازار و تنها 
در صرافی ه��ای داخلی به روزانه بیش از 2 هزار میلیارد تومان 
رسیده است. شبکه خبری یورونیوز هم اخیرا در گزارشی برآورد 
کرده است تراکنش ایرانی ها در بازار رمز ارزها روزانه بالغ بر 40 
میلیون دلار است. اینطور که پیداست باید در کنار دیگر بازارهای 
مسکن ، ارز و طلا، رمزارزها را هم به عنوان یک بازار محبوب در 
بین ایرانی ها بشناسیم؛ اتفاقی که باعث شد بانک مرکزی از خواب 
زمستانی بیدار شود و به فکر تدوین قوانینی در این حوزه بیفتد.

بانک مرکزی هفته گذشته مراکز استخراج رمزارز دارای مجوز 
از وزارت صنعت، معدن و تجارت را مکلف کرد رمزارز احصا شده 

خود را صرفا برای واردات کالا استفاده کنند. 
این در حالی است که هنوز تکلیف صرافی های ایرانی رمز ارز 
از لحاظ حقوقی روشن نیست و هیچ گونه دستورالعملی در این 

رابطه وجود ندارد. 
همچنین 12 اسفند 99 شرکت خدمات پرداخت شاپرک با 
صدور بخشنامه ای به شرکت های پرداخت یار دستور داد نسبت 
به قطع خدمات پرداخت الکترونیک به پذیرندگان پشتیبانی شده 
که کالا و خدماتی مغایر با قوانین جمهوری اسلامی ایران و بانک 
مرکزی ارائه می کنند، اقدام کنند. این ش��رکت از وبسایت های 
ارائه دهنده خدمات خریدوفروش ارزهای دیجیتال به  عنوان یکی 

از همین کسب وکارها یاد کرده است. 
فارغ از نقدهایی که به این تصمیم وارد است و طبق آیین نامه 
س��ال 97 بانک مرکزی باید س��ازوکاری را برای دریافت مجوز 
ارائه می کرد که این اقدام به هر دلیلی رخ نداده اما آنچه دارای 
اهمیت است، تداوم خدمات دهی به درگاه های پرداخت خرید و 

فروش رمزارزهاست. 
این یعنی ش��رکت های پرداخت یار بدون توجه به دس��تور 
رگولاتور براحتی به فعالیت خ��ود ادامه می دهند و اینطور که 
پیداست هیچ قاعده ای در این زمینه وجود ندارد.  البته در اطلاعیه 
شاپرک به قطع خدمات دهی به سایت های قمار هم اشاره شده 
بود؛ موضوعی که چندین بار در سال های اخیر مطرح شده اما در 

این زمینه هم به صورت عملی اتفاقی رخ نداده است. 
شاید بتوان با اغماض فراوان خدمات دهی به سایت های قمار 
را به دلیل عدم دسترس��ی به صاحبان آنها پذیرفت اما چگونه 
امکان دارد با وجود ممنوعیت خدمت دهی توسط رگولاتور، باز 
رسمی  هم شرکت هایی 

در داخل کشور فعالیت کنند و توانی برای توقف پرداخت وجود 
نداشته باشد؟ 

در حال حاضر بیم  آن می رود اتفاق تلخ بازار سرمایه و زیان 
سرمایه گذاران خرد به دلیل ناآگاهی نسبت به این بازار روی دهد؛ 
اتفاقی که به دلیل خاصیت اصلی بازار رمزارزها یعنی پرنوسان 
و پیچیده بودن دور از ذهن نیس��ت. در کنار این برخی افراد 
سودجو با وعده های اغوا کننده به افراد کم اطلاع، اقدام به معاملات 
غیرواقعی و سرمایه گذاری های موهوم استخراج رمزارز می کنند 
که باعث افزایش پرونده های قضایی در این زمینه شده است. 
نباید فراموش کنیم بدترین واکنش نسبت به پدیده های نوین 
مانند رمزارزها توسط سیاست گذار بلاتکلیف گذاشتن آن است؛ 
شرایط مبهمی که فضا را برای فعالیت سودجویان مهیا می کند. 

درگاه ش�اپرک صرافی های عرضه کننده رمزارزها مسدود  ■
می شود؟

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: ما در راستای صیانت 
از حقوق مردم از بانک مرکزی درخواست کردیم درگاه شاپرک 
صرافی هایی را که اقدام به عرضه رمزارزها می کنند مسدود کند. 
محسن علیزاده با بیان اینکه ریزش بازار سرمایه منجر به گرایش 
مردم به سرمایه گذاری در بازار رمزارزها شد، گفت: این موضوع 
از زمان ش��روع به کار مجلس یازدهم در دستور کار نمایندگان 

بویژه کمیسیون اقتصادی قرار گرفت. 
وی افزود: از همان ابتدای ش��روع به کار کمیسیون، بانک 
مرکزی اعلام کرد آیین نامه مرتبط با رمزارزها تدوین شده و طی 
یکی، دو هفته آینده هم ابلاغ می شود اما از این وعده یکی، دو 
هفته آینده بانک مرکزی یک سال گذشته و متأسفانه هنوز هم 
ابلاغ نش��ده است. علیزاده یادآور شد: در جلسه ای که پیش از 
تعطیلات سال جدید در مجلس با بانک مرکزی داشتیم، دوستان 
موضوعی را مطرح کردند که گویا یک ایرادی در دستگاه امنیتی 
اس��ت و این قول را به ما دادند در عرض چند هفته این ایراد 
را برطرف می کنند و این آیین نامه هم ابلاغ خواهد شد. عضو 
کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه یکی از موضوعات مهم 
جلسات کمیسیون موضوع رمزارزهاست، گفت: ما از دولت، بانک 
مرکزی و وزارت اقتصاد درخواست کردیم سریعا به این موضوع 
بپردازند. وی عنوان کرد: مجلس شورای اسلامی این آمادگی را 
دارد که تدوین قانون در این زمینه را با قید فوریت در دستور 
کار قرار دهد و با توجه به حساس��یتی ک��ه در حوزه رمزارزها 
وج��ود دارد، مطمئنا این را در دس��تور کار ویژه قرار می دهد. 
علیزاده با بیان اینکه موضوع رمز ارزها در یک کمیته تخصصی 
در کمیسیون اقتصادی پیگیری می شود، افزود: ما در راستای 
صیانت از حقوق مردم، از بانک مرکزی درخواس��ت کردیم تا 
زمان ابلاغ این آیین نامه، درگاه شاپرک صرافی هایی را که اقدام 
به عرضه رمزارزها می کنند مسدود کند تا بعد از ابلاغ آیین نامه، 

به صورت قانونی کار کنند. 

جزئیات مالیات انواع سیگار و تنباکو

معاون درآمد های مالیاتی سازمان امور مالیاتی جزئیات 
مالیات و عوارض واردکنندگان و تولیدکنندگان محصولات 
دخانی را تش��ریح کرد. محمد مس��یحی اظهار داشت: 
در اج��رای قانون بودجه س��ال 1400، تولیدکنندگان و 
واردکنندگان س��یگار و تنباکو مکلفند در پایان هر دوره 
مالیاتی علاوه بر تسلیم اظهارنامه مالیات بر ارزش افزوده، 
ویژه همه عرضه کنندگان س��یگار و محصولات دخانی، 
اظهارنامه موضوع ماده 73 قانون برنامه شش��م توسعه را 
نیز تسلیم و مالیات متعلقه را پرداخت کنند. وی تصریح 
کرد: در اجرای ماده 73 قانون برنامه ۵ ساله ششم توسعه، 
از ابتدای سال 1400 به قیمت خرده  فروشی هر نخ سیگار 
تولید داخل با نشان ایرانی مبلغ 2۵0 ریال، تولید داخل 
با نشان )برند( بین المللی مبلغ ۵00 ریال، هر نخ سیگار 
وارداتی مبلغ 1۵00 ریال و هر بسته ۵0 گرمی تنباکوی 
قلیان داخلی 33 هزار ریال به عنوان مالیات و هر بسته ۵0 
گرمی تنباکوی وارداتی 100 هزار ریال به عنوان حقوق 
ورودی اضافه می شود. مسیحی افزود: گمرک جمهوری 
اسلامی ایران موظف است در اجرای حکم تبصره یک ماده 
20 قانون مالیات بر ارزش افزوده، مالیات متعلق به واردات 
محص��ولات دخانی را قبل از ترخی��ص از واردکنندگان 
کالا های مزبور وصول و در پروانه های گمرکی یا فرم های 

مربوط حسب مورد درج کند. 

پیاز از کاه ارزان تر شد

عضو ش��ورای مرکزی نظام صنفی کشاورزی با انتقاد 
از ش��ورای اقتصاد برای تعیین قیمت ۵96 تومانی خرید 
تضمین��ی هرکیلوگرم پیاز گفت: قیمت تمام ش��ده هر 
کیلوگرم از این محصول 2000 تومان است؛ این شرایط 
باعث ش��ده برخی کشاورزان از برداش��ت پیاز از اراضی 
کشاورزی خودداری کنند. محمدعلی پیراسته، عضو شورای 
مرکزی نظام صنفی کشاورزی کشور به تسنیم گفت: روزگار 
پیازکاران سیاه شده است و محصولی که برای تولید آن 
هزینه زیادی شده به قیمت ناچیزی خریداری می شود به 
طوری که برخی کش��اورزان حتی قید برداشت محصول 
خود را زده اند. وی افزود: تنها در جنوب استان کرمان 1۵ 
هزار و 7۵0 هکتار پیاز کاشته شده است و از هر هکتار در 
این منطقه 3۵ تا 70 تن برداشت می شود. عضو شورای 
مرکزی نظام صنفی کشاورزی کشور ادامه داد: هزینه هایی 
که کشاورز برای هر هکتار متحمل می شود با در نظر گرفتن 
تمام هزینه های تولید از جمله اجاره زمین، ادوات کشاورزی، 
کاشت، داشت و برداشت و بازار رسانی 140 میلیون در هر 
هکتار است؛ آزاد سازی قیمت نهاده های تولید و گرانی دلار 
هزینه های تولید را بشدت افزایش داده است. وی تصریح 
کرد: کشاورزان خرد معمولا 4 تا ۵ هکتار و کشاورزان عمده 
بالای 100 هکتار کشت دارند و برای جبران ضرر و زیان 
آنها لازم است زمینه صادرات محصولات آنها فراهم شود. 
این مقام صنفی گفت: تعیین قیمت ۵96 تومان برای پیاز 
توسط دولت با هزینه تمام شده 2000 تومان پیاز همخوانی 
ندارد و قیمت آن از کاه نیز ارزان تر است. پیراسته با اشاره 
به در پیش بودن گرما گفت: این امر باعث می ش��ود پیاز 
رسیده و بزرگ شود و بازارپسندی خود را از دست بدهد؛ 
تنها در 7 شهرستان در جنوب استان کرمان 100 هزار تن 
تا امروز خرید تضمینی شده است و طرح دوم تولید پیاز 
نیز در حجمی بالغ بر 300 هزار تن به بازار می آید. رئیس 
نظام صنفی کشاورزی جنوب استان کرمان در واکنش به 
اینکه چرا بیشتر از نیاز بازار پیاز کاشته می شود که امروز 
کشاورزان با این شرایط رو به رو شوند، گفت: الگوی کشت 
رعایت نمی ش��ود و ما نمی توانیم به کشاورز بگوییم چه 

محصولی بکارد و  نکارد.  

تولید و صادرات؛ شرط اصلی صندوق 
توسعه برای قرارداد با بانک ها

رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی گفت: بر اساس 
قانون و به منظور اجرای شعار سال، شرط اصلی ما در 
انعقاد قرارداد با بانک ها، سرمایه گذاری مالی برای تولید 
محصولات در داخل بویژه انجام صادرات است در غیر این 
صورت صندوق توسعه ملی منابعی را به بانک ها تخصیص 
نخواهد داد. مرتضی شهیدزاده در تشریح سیاست های 
این صندوق در س��ال ج��اری برای تقویت تولید گفت: 
سیاست ما بر اساس فرمایش مقام معظم رهبری درباره 
تولید برنامه ریزی ش��ده است که در این راستا یکسری 
مقررات مورد نیاز را تدوین کرده ایم و قرار اس��ت برای 
تصویب به هیات امنای صندوق ارائه شود. وی با اشاره 
به حمایت صندوق توسعه ملی از توسعه صنعت داخلی 
هم اظهار کرد: بر اساس قانون، شرط اصلی ما در انعقاد 
قرارداد با بانک ها، هزینه کرد و سرمایه گذاری مالی برای 
تولید محصولات در داخل بویژه انجام صادرات است، در 
غیر این صورت صندوق توسعه ملی منابعی را به بانک ها 

تخصیص نخواهد داد. 

اخبار

اقتصادی

»وطن امروز« از انفعال و بی برنامگی بانک مرکزی در برابر رمز ارزها گزارش می دهد

بورس 2 ؟
با وجود تراکنش های میلیاردی صرافی های ایرانی رمز  ارز، هیچ کدام از آنها مجوز فعالیت ندارند!

خانه های کمتر از یک میلیارد در صدر معاملات مسکن فروردین ماه
بررسی جدیدترین گزارش رسمی از بازار مسکن حاکی از آن است واحدهای مسکونی ۵00 میلیون تا یک میلیارد تومانی بیشترین سهم معاملات 

فروردین ماه را به خود اختصاص دادند. این واحدها با سهم 22/۵ درصد از کل معاملات، بیشترین سهم را به خود اختصاص دادند. واحدهای دارای ارزش 
یک میلیارد تا 1/۵ میلیارد تومان و 1/۵ تا 2 میلیارد تومان به ترتیب با سهم 16/7 و 11 درصدی در رتبه های بعدی قرار گرفتند. 

پنجشنبه 9 اردیبهشت 1۴۰۰
وطن امروز     شماره 3197

طی روزهای اخیر خبرهایی از فاس��د 
ش��دن صد ها هزار تن میوه در انبارها و 
سردخانه های مناطق مختلف کشور منتشر شد و این در حالی 
اس��ت که قیمت میوه در بازار روند افزایش��ی داشته و انتظار 
می رفت پس از التهابات اخیر بازار میوه، مسؤولان برای بهبود 
وضعیت توزیع میوه اقداماتی را در دستور کار خود قرار دهند 
و برای مثال حداقل دس��ت دلالان را از این بازار کوتاه کنند. 
بررسی ها نشان می دهد تاخت و تاز دلالان در بازار میوه همچنان 
ادامه دارد و در سایه غفلت مسؤولان، کشاورزان، تولیدکنندگان 

و مصرف کنندگان متضرر اصلی این وضعیت هستند. 
عید گران ■

فاسد شدن صدها هزار تن پرتقال در حالی مطرح است که 
شب عید امسال، قیمت سیب و پرتقال آنقدر گران شده بود 
که ستاد تنظیم بازار در مصوبه ای صادرات سیب و پرتقال را 
محدود کرد. ممنوعیت صادرات سیاستی است که مسؤولان 
دولت در زمان نابسامانی در بازارهای مختلف به کار می گیرند. 
پیش از این هم دستور ممنوعیت صادرات مرغ و تخم مرغ برای 
ساماندهی این بازارها صادر شد. در نهایت اما پس از ممنوعیت 
صادرات، باز هم نابس��امانی در این بازارها ادامه داشت و تنها 
نتیجه این سیاست، از دست رفتن بازارهای صادراتی و کاهش 

درآمد ارزی کشور بود. 
متولی کیست؟ ■

طبق قانون، وزارت صمت متولی تنظیم بازار است و این 
وظیف��ه را باید از طریق س��ازمان حمایت تولید کنندگان و 
مصرف کنندگان به عنوان زیرمجموعه خود در قالب بازدید 
مستمر ماهانه از واحدهای صنفی و انبارهای کشور انجام دهد. 
البته این وزارتخانه، هر ماه گزارش عملکردی از بازدیدهای 
خود از واحدهای صنفی ارائه می دهد و مدعی است به وظایف 
قانونی خود در این راستا بدرستی عمل می کند. از سوی دیگر 
وجود سامانه ای به نام سامانه جامع تجارت که انبارداران سراسر 
کشور را مکلف به ثبت موجودی کالاهای خود در آن می کند، 
زیر نظر وزارت صمت قرار دارد. به این ترتیب وزارت صمت با 
اطلاعات درج شده در این سامانه، اطلاعات کاملی از میزان 
کالاهای موجود در انبارهای کشور در اختیار دارد. اما چرا در 
بحران فاسد شدن ده ها هزار تن میوه، هیچ اقدامی از سوی 
وزارت صمت برای عرضه میوه های انبار شده و کاهش قیمت ها 
در بازار نشد؟ اینطور که پیداست هیچ گونه الزامی برای ثبت 
انبارها در این سامانه وجود ندارد و به طور کلی این سامانه به 

یک درگاه نمایشی برای دولت تبدیل شده است. 
اگ��ر این س��امانه بدرس��تی کار خ��ود را انجام م��ی داد و 
وزارتخانه های جهاد کشاورزی و صمت هم بدرستی آمار گیری 
می کردند، می توانستند با استفاده از داده  های آماری ثبت شده 
در این سامانه و رصد و پایش بموقع انبارها از دپوی بی دلیل 

هر نوع کالا و محصولی از قبیل محصولات کشاورزی مطابق 
قانون جلوگیری کنند و در صورت لزوم از دارندگان محصولات 
دپو ش��ده بخواهند محصول خود را برای تنظیم بازار بموقع 
ب��ه بازار عرضه کنند. حتی در غیر ای��ن صورت، می توانند از 
ابزارهای قانونی برای مجبور کردن عرضه محصولات در بازار 
توسط دارندگان انبارها استفاده کنند. با این اوصاف وظیفه همه 
دس��تگاه هایی که در موضوع تنظیم بازار و عرضه محصولات 

کشاورزی دخلیل هستند، بخوبی شفاف و مشخص است. 
بررسی ها نش��ان می دهد به رغم ش��فاف بودن وظایف 
وزارت صمت و وزارت جهاد کشاورزی در زمینه تنظیم بازار 
ام��ا قصور وزارت صمت بویژه س��تاد تنظیم بازار در بحران 
میوه تاثیر بیشتری داشته است. جالب این است که به گفته 
رئیس اتحادیه بارفروشان، اتحادیه ها در انبار کردن میوه ها 
نقش داشته اند و این اتحادیه نامه ای مبنی بر اینکه »مرکبات 
را انب��ار نکنی��د؛ محصول روی دس��ت تان می ماند و خراب 
می شود«، به اتحادیه ها ابلاغ کرده اما فعالان این صنف مبنا 
را بر س��ال قبل گذاشته و فکر کرده اند اگر محصول را انبار 
کنند، سود بیشتری نصیب آنها می شود. با این حساب و با 
اعتراف صریح رئیس اتحادیه بارفروشان در این زمینه سوال 
اینجاست که چرا وزارت صمت از ابزارهای قانونی خود برای 
اجبار انبارداران به عرضه میوه های دپو شده استفاده نکرد؟ 
س��تاد تنظیم بازار در این میان چه عملکردی داشته و چه 
اقدامی برای جلوگیری از فس��اد ده هزار تن میوه انجام داده 
است؟ سوالاتی که هیچ یک از مسؤولان این حوزه پاسخی 

برای آن ندارند.

قانون انتزاع یا قانون فرار از مسؤولیت؟ ■
س��ال 1391 قانونی با عنوان قان��ون انتزاع )قانون تمرکز 
وظایف بازرگانی بخش کشاورزی( در مجلس نهم تصویب شد 
که بر اساس آن دولت مکلف شد همه وظایف مربوط به تأمین 
تا واردات و تنظیم بازار محصولات کشاورزی و مواد غذایی با 
یک مرحله تبدیل را از وزارت صنعت، معدن و تجارت منتزع 
و به وزارت جهاد کش��اورزی واگذار کند اما با روی کار آمدن 
دولت یازدهم، اجرای قوانین بلاتکلیف از جمله قانون انتزاع در 

دستور کار قرار گرفت. 
م��رداد 9۸ با ابلاغ معاون اول رئیس جمهور، این قانون لغو 
ش��د و رسما بخش��ی از وظایف بازرگانی بخش کشاورزی به 
وزارت صمت انتقال یافت و میان 2 وزارتخانه تقسیم شد. بر 
این اساس شرکت بازرگانی دولتی به وزارت صمت رفت و این 
شرکت مکلف شد به خرید تضمینی محصولات کشاورزی شامل 
گندم، دانه های روغنی، برنج و خرید توافقی شکر مطابق مصوبات 
شورای اقتصاد و دستورالعمل های مربوط اقدام کند اما شرکت 
پشتیبانی امور دام در وزارت جهاد کشاورزی ماند و مکلف شد 
در اجرای سیاست ها و مصوبات کارگروه تنظیم بازار، همکاری و 
هماهنگی لازم را انجام دهد. بنابراین مسؤولیت ذخایر راهبردی 
کالاهای نهایی شامل گندم، برنج، روغن، شکر، گوشت قرمز و 
گوشت مرغ و همچنین تنظیم بازار این کالاها به وزارت صمت 
منتقل  شد و موضوع تامین و توزیع نهاده های دامی شامل ذرت، 
انواع کنجاله و جو بر عهده وزارت جهاد کشاورزی قرار گرفت. 
آبان  99 اما دوباره تغییراتی در این قانون ایجاد و با مصوبه 
ستاد هماهنگی اقتصادی دولت مقرر شد مسؤولیت تنظیم بازار 

همه کالاهای اساسی و ضروری، از جمله محصولات کشاورزی 
و دامی در مرحله توزیع و خرده فروشی همچنان برعهده وزارت 
صنعت، معدن و تجارت باشد اما مسؤولیت تولید، عرضه و تنظیم 
بازار مرغ و تخم مرغ تا مرحله عمده فروشی به قیمت مصوب به 

وزارت جهاد کشاورزی محول شد. 
بنابراین مجموع این شرایط و تقسیم وظایف تنظیم بازار 
بین این 2 وزارتخانه باعث شده وزارت صمت و وزارت جهاد 
کشاورزی همواره تقصیر مشکلات بازار را به گردن یکدیگر 
ی��ا به گردن دلالان بیندازند و هیچ وقت هم به این س��وال 
پاس��خ ندهند که چ��را راه حلی برای گرفتن بازار از دس��ت 
دلالان ندارند. در واقع این نخستین بار نیست تداخل وظایف 
2 وزارتخانه باعث شده هیچ کدام تقصیر مشکلات بازار را به 
گردن نگیرند. جدیدترین و مهم ترین نمونه این وضعیت نیز 

بازار پرتلاطم مرغ بود.  
تاخت و تاز دلالان در هشتمین سال مدیریت دولت ■

معاون اول روحانی با این استدلال که میوه های فاسد شده 
متعلق به ستاد تنظیم بازار نبوده، دولت را در مساله نابسامانی 
بازار میوه مبرا می کند. با این حال وی هیچ توضیحی درباره 
چرای��ی حضور پررنگ دلالان در بازار محصولات کش��اورزی 
نمی دهد. اینکه چگونه پس از گذش��ت نزدیک به ۸ س��ال از 
دولت، هنوز دلالان به شکل گسترده در این بازار حضور دارند، 
مس��اله ای است که ریش��ه های آن را از قضا باید در مدیریت 

دولت جست وجو کرد. 
اینکه چرا در آخرین روزهای مدیریت دولت، هنوز دلال ها 
و واس��طه ها تا این حد می توانند اقدام به دپوی محصولات 
کشاورزی و ایجاد بحران،  آن هم در زمان نیاز مردم به میوه 
کنند، پرسشی است که پاسخ آن را باید از دولتمردان شنید. 
جولان بی پروای دلالان در بازار محصولات کشاورزی باعث 
زیان کش��اورزان از یک سو و افزایش شدید قیمت میوه و 
س��ایر محصولات کشاورزی از سوی دیگر و سخت تر شدن 
خرید این محصولات برای بس��یاری از مردم ش��ده است. 
در ش��رایطی که کش��اورزان به دلیل دسترسی نداشتن به 
بازارهای فروش و همچنین نبود س��ازوکار مناس��ب برای 
خرید محصولات کشاورزی مجبور به فروش تولیدات خود 
به زیر قیمت هستند، دلالان با سوءاستفاده از این موضوع، 
تولیدات کشاورزان را با قیمتی بسیار نازل خریداری کرده 
و پس از آن در بازارهای میوه و تره بار با قیمت بسیار بالاتر 
به فروش می رس��انند. در چنین شرایطی سود هنگفتی به 
دلالان رس��یده و کش��اورزان و مصرف کنندگان به عنوان 
2 س��وی بازار محصولات کش��اورزی، متضرران اصلی این 
وضعیت هستند. در چنین ش��رایطی اظهارات دولتمردان 
مبنی بر بی تقصیر بودن در ماجرای فاسد شدن هزاران تن 

محصولات کشاورزی، از اساس نادرست است.

مقصر اصلی فساد میوه کیست؟

سامانه تعطیل تجارت
کشاورزی

گروه اقتصادی: با وجود فراگیری خرید و فروش رمز ارزها در ایران اما هیچ کدام از سایت ها و صرافی های ایرانی فعال 
در این زمینه مجوزهای قانونی لازم را ندارند. هفته گذشته بزرگ ترین کلاهبرداری تاریخ ترکیه توسط یک شرکت 

صرافی رمز ارز به ارزش ۲ میلیارد دلار انجام شد و حالا بیم این می رود چنین اتفاقی در کشورمان هم رخ دهد. 
طبق سند الزامات و ضوابط حوزه رمز ارزهای بانک مرکزی، این بانک موظف بوده قواعد ایجاد صرافی را اعلام و سپس 
اعتبارسنجی آنها را انجام دهد اما حالا با گذشت نزدیک به ۲ سال هیچ گونه اقدامی در این زمینه انجام نداده است.


